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Udvalget for Forskning, Innovation og Videregående Uddannelser
Folketinget
Christiansborg
1240 København K

I brev af 26. september 2012 har udvalget stillet mig følgende spørgsmål:

Spørgsmål nr. 226 (Alm. del)

Ministeren bedes oplyse den samlede effekt på statens budget (med beregning
af tilbageløb, ændret adfærd og effekt på arbejdsudbud), såfremt 
uddannelsesstøtten til bachelorstuderende på en længerevarende videregående 
uddannelse afskaffes. Beløbet bedes beregnet for de kommende år frem til 2020 
og opgjort per år samt en vurdering af den varige provenuvirkning.

Svar

Uddannelsesstøtte består af SU-stipendier og SU-lån. Det antages, at 
spørgsmålet handler om stipendier. Tabel 1 viser de på finanslovforslaget 
(FFL13) budgetterede udgifter til stipendier til universitetsbachelorer for 
perioden 2013 – 2016 samt 2020 efter tilbageløb af skatter og dermed 
effekten på statens budget før ændret adfærd og effekt på arbejdsudbud.

Tabel 1. Stipendier 2013-2016 samt 2020 efter tilbageløb af skatter
Stipendier

Uddannelseskategori 2013 2014 2015 2016 2020*

Mio. kr.2013-niveau

Universitetsbachelor 2.187 2.245 2.276 2.276 2.734
* Fremskrivningen i året 2020 er baseret på en prognose, som DREAM har udarbejdet, og 
som antager regeringensuddannelsesmålsætninger opfyldt i 2020. Det skønnes, at effekten 
udvikler sig lineært fra 2016 til 2020. 

Forslagets virkning på studerendes adfærd og arbejdsudbud vurderes ikke 
umiddelbart at kunne opgøres. Det skyldes, at forslaget vil indebære en 
meget markant ændring af de eksisterende SU-regler. Med en så markant 
ændring vil skøn for, hvordan studerende vil reagere på de ændrede regler
samt den konkrete arbejdsudbudsvirkning, være behæftede med så stor 
usikkerhed, at de ikke kan anslås. 

Jeg kan hertil tilføje, at jeg generelt mener, at SU-systemet understøtter regeringens 
uddannelsespolitiske målsætninger om, at 95 pct. af en årgang skal have en 
ungdomsuddannelse, og at 60 pct. skal gennemføre en videregående uddannelse, 
herunder mindst 25 pct. en lang videregående uddannelse frem mod 2020. 
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Med venlig hilsen

Morten Østergaard


